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معاون آموزشی وزارت بهداشت گفت: حدود ۱۹ هزار 
میلیارد تومان برای زیر ساخت ها  و ۸.۵ همت برای 
تجهیزات آموزشــی نیاز داریم که در مجموع اعتبار 

مورد نیاز حدود ۲۷ الی ۳۰ هزار میلیارد تومان است.
معاون آموزشی وزارت بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشکی ســید جلیل حسینی روز یکشــنبه ۹ دی 
ماه در نشســت خبری اظهار کرد: معاونت آموزشی 
پزشکی با فشارها و چالش هایی روبرو است که باعث 
کم انگیزگی  اساتید دانشگاه ها و ایجاد مشکل برای 
دانشجویان شــده اســت. همچنین در حوزه برنامه 
ریزی وزارت بهداشت و سیاست گذاری های رییس 
جمهور سعی داریم که مشکلات سر راه دانشگاه ها  و 
دانشجویان را تسهیل کرده تا بتوانیم محیطی شاد و 
باانگیزه برای اساتید و مشارکت آنها در برنامه ریزی 
مدیریت دانشگاه ها جلب کنیم. وی با بیان اینکه گروه 
پزشکی دانشجویان در گذشته از نظر دانش و مهارت 
در منطقه سرآمد بوده اند، افزود: در سال ۱۴۰۰ مصوبه 
افزایش ۲۰ درصدی ظرفیت گروه پزشــکی توسط 
شورای عالی انقلاب فرهنگی تصویب شد و این مصوبه 
در سال ۱۴۰۱ اجرا شد تا سالانه ۲۰ درصد به ظرفیت 
گروه پزشــکی اضافه شــود. میزان افزایش ظرفیت 
رشته های پزشکی به ســقف  ۷۴ درصد و در رشته 
دندان پزشکی به سقف ۷۶ درصد رسیده است. معاون 
آموزشــی وزارت بهداشــت عنوان کرد: این افزایش 
ظرفیت، دانشگاه ها، کلاس های درس و خوابگاه ها 
دچار مشکل کرده است. در خوابگاه ها  به جای حضور 
۴ نفر حدود ۱۰ نفر در اتاقها ساکن هستند، همچنین 
در کلاس های درس هم بجای آموزش و حضور ۵۰ 
نفر حدود ۲۰۰ نفر حضور داشــتند.معاون آموزشی 
عنوان کرد:  مــا با ظرفیت ۸ هزار پذیرش دانشــجو 
آغاز کردیم و هــم اکنون ۱۵ هزار پذیــرش داریم، 
خوشبختانه شــورای عالی انقلاب فرهنگی تصویب 
کرده است که تا سال ۱۴۰۴ افزایش ظرفیت متوقف 
شود.حسینی با اشاره به اینکه مصوبه افزایش ظرفیت 
همراه با تامین زیر ساخت ها و امکانات آموزشی بوده، 
عنوان کرد: منابعی برای تامین امکانات در سال ۱۴۰۰ 
و ۱۴۰۱ در نظر گرفته نشده و در سال ۱۴۰۳ کمتر 
از ۱۰ درصد از منبع مالی پیش بینی شــده که هنوز 
محقق نشده است. حدود ۱۹ هزار میلیارد تومان برای 
زیر ســاخت ها  و ۸.۵ همت برای تجهیزات آموزشی 
نیاز داریم که در مجموع اعتبــار مورد نیاز حدود ۲۷ 

الی ۳۰ هــزار میلیارد تومان اســت.وی ادامه داد: ما 
حدود ۷۴ هزار دانشجوی پزشکی در دانشگاه درحال 
تحصیل داریم واگر افزایش سال ۱۴۰۴ در نظر گرفته 
شود، حدود ۹۰ هزار دانشجو پزشکی خواهیم داشت. 
طبق آمار سازمان نظام پزشــکی ۳۰ هزار پزشک در 
هیچ  مرکز درمانی فعالیت نمی کننــد. ما به حدود 
۲۵ هزار تخت آموزشی و ۲ هزار و ۹۰۰  اساتید علوم 
پایه و ۲ هزار و ۳۰۰ استاد بالینی نیاز داریم.حسینی 
عنوان کرد: در رشته تخصصی ۱۲ درصد افزایش و در 
رشته های دســتیاری نیز ظرفیت افزایش داده شده 
است. ظرفیت در رشته های اطفال، داخلی، پزشکی 
قانونی، طب سالمندی، طب اورژانس و بیهوشی خالی 
مانده و پزشکی برای تحصیل در این رشته ها مراجعه 
نکرده است.   معاون آموزشی وزارت بهداشت گفت: 
فدراسیون جهانی آموزش  پزشکی،  آموزش های ما 
را به مدت ده ســال تمدید کرده و این اجازه را به ما 
داده است که آموزش پزشکی منطقه را بررسی کنیم. 
همچنین امسال حقوق دســتیاران تخصصی و فوق 
تخصصی۳۰ درصد  و حقوق کار وزارت ۱۰۰ درصد 

افزایش یافته است.
حسینی اظهار کرد: امسال نیروی متخصص که  رتبه ۵  
تا ۱۰ داشتند در مناطقی که به پزشک نیاز بود توزیع 
کردیم. حدود ۳۰۰ نفر نیروی فوق تخصصی در کشور 
در حال توزیع هستند و براساس قانون جوانی جمعیت 
تعداد فلوشیپ های ناباروری زنان و مردان را در توزیع 
افزایش دادیم.وی ادامه داد: دانشگاه صفین در عراق 
با دانشگاه تهران در حوز پزشــکی در حال همکاری 

است و در تلاش برای ایجاد شعب دانشگاهی در غنا و 
گرجستان هستیم و حدود ۱۰ هزار دانشجوی خارجی 

از ۶۰ کشور در ۴۶ دانشگاه کشور پذیرش شده اند.
 وی عنوان کــرد: تقویت هوش مصنوعــی در علوم 
پزشکی یکی از موضوعات مورد توجه است که دراین 
راستا دانشکده هوشمند تاسیس شده و فعالیت های 
خود را دارد.حسینی از برگزاری آزمون دستیاری در 

۱۸ اردیبهشت سال ۱۴۰۴ خبرداد.
 معاون آموزشی وزارت بهداشــت بیان کرد: من در 
ارتباط با هیئت علمی و اســاتید روش خود را دارم، 
در این راســتا در حال ایجاد یک پلتفرم برای ارتباط 
با ۲ هزار عضو هیات علمی هستیم تا حرف ها و درد 
دل آنها را شنیده و از نقطه نظرات آنها استفاده کنیم. 
وی با اشاره به گزارشات دانشگاه و دانشجویان مبنی 
بر در نظر گرفتن سهمیه ها برای برخی از داوطلبان 
اظهار کرد: طبق این گزارش این ســهمیه ها باعث 
دلسردی دانشجویان شده اســت، همچنین اگرچه 
سهمیه ها مطابق قانون مشخص شده اما این نگرانی 
برای دانشجویان ایجاد شده که تلاش های چند ساله 
آنها منجر به قبولی در رشته مورد نظر خود نشود یا در 
دانشگاه های درجه یک، دانشجوی رتبه اول در کنار 
دانشجویانی که رتبه کمتر کسب کردند قرار می گیرد. 
از همین رو بخش سهمیه ها توسط وزارت بهداشت و 
شورای عالی انقلاب فرهنگی در دست بررسی است. 
حسینی درباره طرح پزشــک خانواده عنوان کرد: با 
توجه به این طرح، قرار است برخی از پزشکان آموزش 
ها را ببینند تا این طرح بتواند همه شبکه سلامتی را 

در برگیرد. در شش رشته مثل رشته بیهوشی استقبال 
کم را داریم و برای سه رشته در سال گذشته تمهیداتی 
را در نظر گرفتیم تا دانشــجو بتوانــد از اوایل انترنی 
وارد دوره دســتیاری شــود. هم اکنون این کمبود، 
اتاق عمل ها را دچار مشکل کرده و در این راستا یک 
کارگاه تشکیل شــده که این کارگروه درحال تدوین 

دستورالعمل است.
معاون آموزشــی افزود: باتوجه به افزایش بیماری ها 
در جامعه، در امر کنترل بیماری ها وزارت بهداشــت 
حدود ۲۰ درصد نقش و ۸۰ درصــد مابقی برعهده 
سازمان های دیگر اســت و با افزایش سهم سلامت و 
فعال کردن شورای سلامت می توانیم بیشتر بیماری ها 

را کنترل کنیم.
حسینی گفت: دوره افزایش ظرفیت پذیرش در رشته 
علوم پزشکی ۴ ساله است و مقرر شده است که افزایش 
ظرفیت ۲۰ درصد تا سال ۱۴۰۴ پذیرش صورت گیرد. 
سپس شورای انقلاب فرهنگی یک دوره تنفس اعلام 
کرده اســت. در زمینه تصویب این مصوبه ۴ سازمان 
مرتبط به بهداشت و ســلامت در مخالفت با افزایش 
ظرفیت بودند اما به دلیل موضوع کمبود پزشک این 
مصوبه تصویب شــد، در حالی که ما نمی توانستیم 
پزشکان فارغ التحصیل را بکار بگیریم. سعی داریم که 
دانشجویان پزشکی را در بوم خود نگهداریم اما نمی 

توانیم آنها را مجبور به حضور در شهرها کنیم.
معاون آموزشی درباره نامه یکی از اعضای مجلس که 
افزایش ظرفیت در برخی از رشته ها را تخلف عنوان 
کرده است، بیان کرد: ما به پیشواز برنامه هفتم توسعه 
رفته و این ظرفیت را در رشته های تخصصی ۱۲ درصد 
افزایش دادیم و  این افزایش در رشته مورد نیاز جامعه 
صورت گرفته است. از همین رو تخلفی صورت نگرفته 
است.  وی  درباره آموزش های مجازی در رشته های 
علوم پزشکی گفت: ما دستورالعمل برگزاری مجازی 
کلاس های درورس نظری به دانشگاه ابلاغ کرده ایم و 
با توجه به اینکه در رشته پزشکی دروس عملی بیشتر 
و حائز اهمیت است، برگزاری مجازی کلاس دروس 
عملی صلاح نیســت. سید جلیلی حســینی معاون 
آموزشی وزارت بهداشت در پاســخ به سوالی مبنی 
براینکه چه تعداد کمبود پزشک داریم گفت: ما کمبود 
پزشک نداریم بلکه با گروه زیادی از پزشکانی مواجهیم 
که کار نمی کنند.او اعلام کرد: در حال حاضر ۳۰ هزار 
پزشک عمومی در نظام پزشکی به عنوان پزشک ثبت 
سازمانی هستند که کار پزشکی انجام نمی دهند و در 

مشاغل دیگر فعال هستند.

قتل خونین به خاطر پول 
نسل فردا: خردادماه امسال در پي وقوع یک 
فقره قتــل در محدوده »تهرانســر« و وصول 
این خبر به پلیس، رســیدگي بــه این پرونده 
در دســتورکار تیمي زبده از کارآگاهان اداره 
دهم پلیس آگاهي قــرار گرفت.رئیس پلیس 
آگاهــي تهــران بــزرگ از دســتگیري یک 
جوان ۲۰ ساله تبعه افغانســتان به جرم قتل 
در محدوده تهرانســر خبر داد و گفت: متهم 
انگیزه قتل را طلب ۱۵۰میلیون ریالي از مقتول 
اعلام کرد.ســردار »علي ولي پــور گودرزي« 
اظهار داشــت: کارآگاهان در گام نخست طي 
تحقیقات اطلاعاتــي و میداني دریافتند؛ یک 
مرد حدودا ۲۵ ساله تبعه افغانستان در پیاده 
رویي به قتل رســیده، در تن پیمایي ۶ ضربه 
 چاقو در ناحیه ســینه و پشت مقتول مشاهده

 شد. 
این مقام ارشــد انتظامي ادامه داد: کارآگاهان 
در گام بعدي با توجه به حساســیت موضوع 
با اســتفاده از روش هاي میداني و اطلاعاتي 
گسترده موفق شدند هویت  قاتل را شناسایي 
و مخفیگاه وي را  کشــف و در ادامه با استفاده 
از شیوه هاي نوین به مخفیگاه متهم مراجعه 
ولي مشخص شــد قاتل بلافاصله بعد از وقوع 
قتل مخفیگاه خود را ترک و زندگي مخفیانه 
آغاز کرده  است.وي تصریح کرد:  با استفاده از 
شیوه هاي نوین پلیسي مخفیگاه جدید متهم 
شناسایي و به دســت آمد متهم پس از قتل با 
مراجعه به شهرستان اسلامشهر در کارگاهي 

مشغول به کار شده است.
این مقام ارشد پلیسي افزود: با هماهنگي هاي 
قضائي متهم در یک عملیات پلیسي در اواخر 
آذر ماه دستگیر و در خصوص علت وقوع قتل 
اظهار کرد: مقتول نیز تبعه افغانستان مي باشد 
و از وي مبلغ۱۵۰ میلیون ریال طلب داشــتم 
به دفعات مختلف بــه وي مراجعه و حاضر به 
اســترداد مبلغ نبود. در روز حادثــه  از وي دو 
مرتبه  طلبم را خواستار شدم ولي این بار منکر 
طلب شد که عصباني شدم و با سلاح سردي که 
قبلا تهیه کرده بودم چند ضربه به وي وارد و به 

سرعت از محل متواري شدم. 

طلبکاران در خط مقدم آزادی 
زندانیان 

نسل فردا : از آغاز تأسیس ستاد مردمی دیه 
یعنی از ماه مبارک رمضان سال ۱۳۶۹ تا امروز 
بیش از ۱۷۰ هزار زندانــی جرایم غیر عمد با 
کمک خیران و نیکوکاران از زندان آزاد شدند. 
رئیس هیات امناء ســتاد دیه کشور گفت: از 
تعداد ۱۵ هزار و ۶۱ نفر زندانی جرایم غیرعمد 
در کشور ، ۱۲ هزار و ۶۱۳ محکوم مالی، ۱۹۱۰ 
بدهکار مهریه، ۸۱ زندانی بدهکار دیه و ۴۵۷ 
نفر به دلیل نفقه در زندان هستند.سیداسداله 
جولایی  تصریح کرد: در ۹ ماهه سال  ۱۴۰۳  تا 
۳۰ آذر ماه، تعداد ۷ هزار و ۷۰۶ زندانی جرایم 
غیرعمد با بدهــی ۱۶ هــزار   و ۷۰۰ میلیارد 
تومان از زندان   آزاد شــدند کــه از این تعداد 
۴۳۲ محکوم زن با بدهی ۱۹۴ میلیارد تومان  و 

۷۲۸۲ نفر مرد بودند.

 ساماندهی بیشتر باغ وحش ها  
در دستور کار 

نسل فردا: رتبه بندی باغ وحش ها از نیمه دوم 
سال ۱۴۰۱ در برنامه سازمان حفاظت محیط 
زیســت قرار گرفت.مدیرکل دفتر حفاظت و 
مدیریت حیات وحش سازمان محیط زیست 
ضمن اشاره به پایان تقریبی فرایند رتبه بندی 
باغ  وحش ها، از درجه بندی باغ وحش ها با ستاره 
خبر داد و گفت: این برنامه ذیل ۱۶ محور و ۷۰ 
شاخص دسته بندی شد تا ضمن نظارت بر باغ 
وحش ها در سراسر کشور،  عملکرد آن ها را در 
زمینه های متفاوتی بررسی کند.  بررسی نحوه 
مدیریت باغ وحش هــا هدف اصلی رتبه بندی 
باغ وحش ها بود تا ســازمان حفاظت محیط  
زیســت از این طریق بتواند از باغ  وحش هایی 
با وضعیت بهتر حمایــت و برای کمک به ارتقا 
یا در نهایت حذف باغ وحش های ضعیف اقدام 
کند. پیش از این طرح، معیاری برای رتبه بندی 
باغ  وحش ها وجود نداشــت تا بر اساس آن باغ 
وحش ها ارزیابی شود و سازمان حفاظت محیط 
زیست نیز از این طریق بر عملکرد آن ها نظارت 

داشته باشد.
 این طرح بــر موضوعاتی همچــون آموزش، 
حقوق حیوانات و حفاظت تاکید داشــته و بر 
اساس آن مقرر شده است که باغ  وحش ها باید 
علاوه بر همکاری با ســازمان حفاظت محیط 
زیست، در زمینه حفاظت از گونه های حیات 
وحش و بقای نسل بســیاری از گونه ها کمک 

کنند.

کشف چندین کیلو روان گردان 
از زوج قاچاقچي 

نسل فردا: در پي ارجاع چندین فقره گزارش 
و شکایات مردمي مبني بر فروش و توزیع مواد 
مخدر در شــهر تهران پرونده اي در این رابطه 
تشکیل و تیمي از ماموران پایگاه یازدهم این 
پلیس رســیدگي به موضوع را دردستور کار 

خود قرار دادند.
 رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر تهران بزرگ 
از دســتگیري یک زوج قاچاقچي و کشف ۱۴ 
کیلو مواد روانگــردان از مخفیــگاه متهمان 

خبرداد.
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پوست سیب زمینی شیرین  
قابل خوردن است؟

پریسا جمدی / گروه ترجمه 
news@ naslefarda.net 

پوست سیب زمینی شیرین سرشار از مواد 
مغذی مهم است. در صورت انجام اقدامات 
احتیاطی مصرف پوست سیب زمینی ایرادی 

ندارد.
سیب زمینی شیرین بسیار مغذی است و به 
راحتی با دیگر خوراکی ها و مواد غذایی قابل 

ترکیب است.
اما معمولا خیلی افراد قبل از ســرو ســیب 
زمینی پوســت آن را می کنند. برخی بر این 
باورند که پوســت ســیب زمینی به دلیل 
خواص سرشــار و طعم خوبش باید خورده 

شود.
در ادامه در مورد پوست سیب زمینی شیرین 
و خواص آن توضیحات بیشتری داده ایم. با 

ما همراه باشید.
مزایای سلامتی

پوست سیب زمینی شیرین سرشار 
از خواص است که با دور انداختن آن تمام این 

خواص را از دست خواهید داد.
سرشار از مواد مغذی

پوست سیب زمینی شیرین سرشار از مواد 
مغذی است.

ارزش غذایی یک ســیب زمینی شــیرین 
متوسط با پوست به شرح زیر است:

*کالری: ۱۳۰
*کربوهیدرات: ۳۰ گرم

*پروتئین: ۳ گرم
*فیبر: ۵ گرم

*پروویتامین A: ۱۵۴ درصد از ارزش روزانه
*ویتامین C: ۳۱ درصد از ارزش روزانه

*پتاسیم: ۱۵ درصد ارزش روزانه
پوست سیب زمینی شیرین سرشار از فیبر 
اســت. در نتیجه، حذف آن مصرف فیبر را 

کاهش خواهد داد.
طبق نتایج حاصل از تحقیقات انجام شده، 
مواد مغذی موجود در ســبزیجات و میوه ها 
در اطراف پوســت قرار دارند. در نتیجه، دور 
انداختن پوســت باعث کاهش مصرف مواد 

مغذی و آنتی اکسیدان ها می شود.
سرشار از فیبر

سیب زمینی شیرین سرشار از فیبر 
است. اما با کندن پوســت آن محتوای فیبر 

کاهش می یابد.
فیبر احســاس ســیری را افزایش داده و از 
میکروبیوم روده ســالم حمایــت می کند و 
سطح قند خون و کلسترول را نیز مدیریت 

می کند.
سرشار از آنتی اکسیدان

ســیب زمینی شیرین سرشــار از 
آنتی اکسیدان ها، به ویژه بتا کاروتن، اسید 
کلروژنیک و ویتامین های C و E می باشــد. 
بعلاوه، سیب زمینی شــیرین بنفش آنتی 

اکسیدان هایی به نام آنتوسیانین دارد.
این آنتی اکســیدان ها از آســیب سلولی 
جلوگیــری می کنند و خطــر بیماری های 
مزمن مانند بیماری قلبی و سرطان را کاهش 

می دهند.
از آنجایی که پوســت و زیر پوســت سیب 
زمینی سرشار از آنتی اکســیدان ها است، 
خوردن پوســت سیب زمینی شــیرین به 
افزایــش دریافــت آنتی اکســیدان کمک 

می کند.
مصرف پوست ســیب زمینی 

شیرین بی خطر است؟
خوردن پوســت ســیب زمینی شیرین هم 
به صورت خام و هم پخته خطری به همراه 
ندارد.اما به این دلیل که سیب زمینی شیرین 
زیر زمین رشد می کند، قبل از استفاده باید 
آن را به خوبی بشــویید تا هرگونه آلودگی، 
آفت کش ها یا کثیفی های اضافی آن از بین 
برود.برای شستن سیب زمینی شیرین، آن 

را با آب و اسکاچ بشویید.
نحوه مصرف پوست سیب زمینی 

شیرین
پوست سیب زمینی شــیرین را می توانید 
تنهایی یا همراه با خود سیب زمینی مصرف 
کنید.به روش های زیر می توانید پوست سیب 

زمینی را مصرف کنید:
*پخته، آب پز یا سرخ شده

*شکم پر
*سرخ شده 

*له شده با گوشت
Source: https://www.healthline. :منبــع
com/nutrition/can-you-eat-sweet-

potato-skin#bottom-line

یافته ها

نظارت ویژه بر عبور و مرور در جاده ها  افزایش مدرسان آموزش خانواده هدیه کمیته امداد به مناسبت سال نو میلادی 
نسل فردا: در حال حاضر شاهد بارش برف و باران در برخی از جاده های کشور مخصوصا 
محورهای کوهستانی هستیم. از آنجایی که این بارش ها و کاهش دما باعث لغزندگی سطح 
جاده ها می شود؛ طرح برخورد ۴۸ ســاعته با ناوگان حمل ونقل عمومی  اجرا می شود.
جانشین پلیس راهور فراجا از اجرای طرح ۴۸ ساعته برخورد با ناوگان حمل و نقل عمومی 
مسافر در پی شرایط جوی نامساعد خبر داد. سردار حسن مومنی با اشاره به سرمای هوا 
گفت: این طرح  تا ۱۱ دی ماه به مدت ۴۸ ساعت در حال اجراست.جانشین پلیس راهور 

فراجا ادامه داد: هدف از این طرح، ارتقای ایمنی عبور و مرور  است.

نسل فردا: کارت هدیه نقدی به مددجویان اقلیت های دینی اهداء می شود.
معاون حمایت و سلامت خانواده کمیته امداد از اهدای کارت هدیه یک میلیون تومانی به 
تمام مددجویان اقلیت های دینی به مناسبت فرا رسیدن سال نو میلادی خبر داد.حسین 
خدرویسی با تبریک میلاد حضرت عیسی مسیح)ع( و سال نو میلادی، گفت: این هدیه 
به مددجویان مسیحی، کلیمی و زرتشتی تعلق گرفته است.وی خاطرنشان کرد: در حال 
حاضر ۲۰۴  خانوار اقلیت های دینی شامل مسیحی، کلیمی و زرتشتی در ۱۳ استان کشور 

تحت حمایت خدمات کمیته امداد هستند.

نسل فردا: یکی از برنامه های اصلی تدوین،  برنامه جامع مشارکت خانواده در امر تربیت 
است که این کار  به عنوان یکی از پروژه های اصلی نقشــه راه اجرایی سازی سند تحول 

بنیادین آموزش و پرورش بسیار حائز اهمیت است.
مدیر کل انجمن اولیاء و مربیــان با بیان اینکه معتقدیم هر انــدازه در حوزه خانواده کار 
کنیم باز جای کار وجود دارد گفت: امسال حدود ۲۵۰۰ مدرس جدید به جمع مدرسان 
 آموزش خانواده اضافه شدند و کار توانمندسازی این مدرسان در سطح کشور در حال انجام

 است .

استان گلستان

نســل فردا: مدیر عامل منطقه آزاد اینچه برون گفت: منطقه آزاد 
اینچه برون صادرات محور است. حسن ملک حسینی، در آئین افتتاح 
گمرک منطقه آزاد اینچه برون اظهار کرد: طبق بررسی های انجام شده 
 منطقه آزاد اینچه برون جز چابک ترین گمرک های کشور محسوب 

می شود.
مدیر عامل منطقه آزاد اینچه برون با اشــاره به اینکه مرز اینچه برون 
صادرات محور اســت، افزود: در حال حاضر در ایــن مرز ۸۰ درصد 

صادرات و تنها ۲۰ درصد واردات انجام می شود.
ملک حسینی منطقه آزاد اینچه برون را یک موقعیت استراتژیکی برای 
استان گلستان دانست و اظهار کرد: راه اندازی گمرک منطقه و اداره 

ثبت شرکت ها در منطقه بسیار مهم است.
به گفته وی اینچه برون جز چابک ترین گمرک های کشور است.

وی با اشاره به اینکه طی دو سال گذشته اقدامات بسیار خوبی در حوزه 
سخت افزاری، نرم افزاری و مطالعات علمی در گلستان انجام، افزود: 

امروز منطقه آزاد اینچه برون وارد مرحله اجرایی شد.

دبیر شورای عالی مناطق آزاد؛
 ۹۵ درصد مناطق ویژه آزاد نسل دومی و تولیدمحور هستند

منطقه آزاد اینچه برون صادرات محور است

ماهیت تعارض ها و درگیری های مســلحانه و تاثیر 
آن بر کودکان در سراســر جهان در حــال تکامل 
است؛ جهان در حال حاضر شاهد کارزار های عمدی 
خشونت علیه غیرنظامیان از جمله هدف قرار دادن 
مــدارس، ربــودن و قحطی های عمدی اســت.در 
درگیری های مســلحانه امروز جهان، اغلب میدان 
نبرد مشــخصی وجود ندارد و خانه های کودکان و 

مدارس میدان جنگ است.
کودکان  رنج می برند 

ماهیت درگیــری در جهــان در دهه های 
اخیر تغییر کرده و کــودکان را به روش های جدید 
و وحشتناک در خط مقدم قرار داده است؛ جنگ ها 
بیشتر طول می کشد و احتمال بیشتری وجود دارد 
که در مناطق شــهری در میان مــردم غیرنظامی 
جنگی شود که منجر به مرگ و جراحات جانی شده 
و زیرساخت های مورد نیاز برای تضمین دسترسی به 
غذا و آب را تخریب کنــد؛ در عین حال، حملات به 

مدارس و بیمارستان ها افزایش یافته است؛ در نتیجه، 
کودکان به طور نامتناسبی از پیامد های این روند های 
وحشیانه رنج می برند.کودکان به شیوه های متفاوتی 
نسبت به بزرگسالان از درگیری های مسلحانه رنج 
می برند؛ این امر، تا حدی به این دلیل است که از نظر 
جسمی ضعیف تر هستند و همچنین به این دلیل که 
بیشتر در معرض در خطر هستند.این در حالی است 
که رشد جســمی، ذهنی و روانی اجتماعی آن ها به 
شدت به شــرایطی که در کودکی تجربه می کنند، 
وابسته است.در سراسر جهان، ۸۹.۲ میلیون دختر 
نوجوان در حال حاضــر در مناطق درگیری زندگی 
می کنند؛ این تقریبا یک نفــر از هر ۵ دختر نوجوان 

)۱۰ تا ۱۷ ساله( است.
۴۷۳ میلیون کودک در سراسر جهان 

تحت تاثیر بحران ها
بنا بر تازه ترین گزارش صندوق کودکان ســازمان 

ملل متحد )یونیســف( جنگ ها و بحران ها در سال 
۲۰۲۴ بیشــترین تعداد قربانی را در میان کودکان 
از زمان پایان جنگ جهانــی دوم تا کنون گرفته اند. 
در حال حاضر ۴۷۳ میلیون کودک در سراسر جهان 
تحت تاثیر این بحران ها قرار دارند.این تعداد معادل 
یک ششم کودکان جهان است و نشان دهنده افزایش 
چشمگیر تعداد کودکانی است که در مناطق جنگی 
زندگی می کنند یا به طور خشونت آمیز از خانه های 
خود آواره شــده اند.به گفته »کاترین راسل«، مدیر 
اجرایی یونیســف، تأثیرات بحران و جنگ در سال 
۲۰۲۴ بر زندگی کودکان، یکی از بدترین ســال ها 
در تاریخ ۷۸ ساله یونیسف بوده است.در واقع سهم 
کودکان در مناطق جنگی از دهه ۱۹۹۰ که حدود 
۱۰ درصد بود، به تقریبا ۱۹ درصد رســیده است. 
این کودکان »کشــته یا زخمی می شــوند، مجبور 
به ترک مدرســه می شــوند، از واکسیناسیون های 

ضروری محروم می مانند و از ســوءتغذیه شدید 
رنج می برند«. 

افزایش تعداد کودکانی که تحت تاثیر 
جنگ  و بحران هستند

این وضعیت هر روز بدتر می شود و پیش بینی می شود 
که تعداد کودکانی که تحت تاثیــر جنگ  و بحران 
هســتند، در ســال های آینده افزایش یابد.البته با 
وجود این که تمامی آمار مربوط به این مســئله در 
ســال جاری میلادی هنوز منتشر نشــده است اما 
داده ها تاکنــون حکایت از ادامه رونــدی فاجعه بار 
دارد.در مناطقی مانند غزه، هائیتی، لبنان، میانمار، 
 اوکراین و ســودان هزاران کودک کشته یا زخمی 

شده اند.
احتمال اینکه کودکان در مناطق جنگی از امکانات 
آموزشی، بهداشــتی و غذای کافی محروم بمانند، 
بســیار بیشــتر از کودکانی اســت که در مناطق 
صلح آمیز زندگی می کنند. یونیسف هشدار می دهد 
 که این وضعیــت نباید به وضعی »عــادی« تبدیل

 شود.

خانه های کودکان، میدان جنگ است
یلدا توکلی / گروه جامعه

   tavakoli.yalda11@gmail.com

فاطمه احمدی / گروه  جامعه 
news@ naslefarda.net 

دبیر شورای عالی مناطق آزاد با اشاره به اینکه 
۹۵ درصد مناطــق ویژه آزاد نســل دومی 
هستند، گفت: امسال میزان ۸ میلیارد دلار 
صادرات از طریق مناطق آزاد حاصل شد. رضا 
مسرور در شــورای گفتگوی دولت و بخش 
خصوصی استان گلستان اظهار کرد: استان 
گلستان در بخش های مختلف چون کریدورها 
یک استان با ظرفیت اســت. وی با اشاره به 
اینکه تولید ناخالص داخلی ایران ۳۸۰ میلیارد 
دلار اســت، افزود: این در حالی است که این 
رقم در کشور ترکیه ۱.۱ تریلیون دلار است.

دبیر شورای عالی مناطق آزاد تجاری، صنعتی 

و ویژه اقتصــادی گفت: هــدف از راه اندازی 
منطقه آزاد تقویت بخش تجاری و اقتصادی در 
کشور است. وی یادآور شد: اگرچه گلستان به 
لحاظ جغرافیایی از وضعیت خوبی برخوردار 
است اما به در بحث اقتصادی باید جدی تر وارد 
شود.مسرور با بیان اینکه در بحث مزیت رقابتی 
باید ورود کنیم، یادآور شد: دست مدیران عامل 
برای ایجاد مزیت های رقابتی باید باز گذاشته 
شود و باید کار به صورت جدی دنبال شود.وی 
با اشــاره به اینکه در دنیا مناطق برخوردار از 
زیرساخت به مناطق آزاد تبدیل می شوداما این 
موضوع در ایران برعکس است، اظهار کرد: از 
بخش خصوص و متقاضیان که علاقه مند به 
ســرمایه گذاری در منطقه آزاد اینچه برون 

هستند اســتقبال و از آنها حمایت می کنیم. 
دبیر شورای منطقه آزاد  با اشاره به اینکه ۹۵ 
درصد مناطق ویژه آزاد نســل دومی و تولید 
محور هستند، اظهار کرد: طی ۶ ماهه نخست 
امسال میزان هشت میلیارد دلار صادرات از 

طریق مناطق ویژه آزاد به دست آمده است.


